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INFORMACE ÚŘADU 
Úřední dny obecního úřadu (aktuální úpravu návštěvních hodin najdete na str. 6) 

Pondělí a středa  8:00 – 11:00       13:00 – 17:30 

Obecní úřad Nová Ves: tel.: 315 765 056, email: info@nova-ves.cz 

Hlášení závad: tel.: 315 765 056,  e-mail: poruchy@nova-ves.cz 

Obecní stráž (24 hodin denně): tel.: 800 456 789 (firma Securitor) 

Městská policie Veltrusy: tel.: 777 919 156, tel.: 777 919 157 

Servis tlak. přípojek - kanalizace: prac. dny - tel. 416 857 071 (hlas. zázn.),  

víkendy - tel. 724 719 298, 776 001 806 

Připomínky, nápady pro zlepšení fungování obce: info@nova-ves.cz 

Zasílání příspěvků do zpravodaje: zpravodaj@nova-ves.cz 

Facebook: www.facebook.com/NovaVesuMelnika 

Oficiální web obce: www.nova-ves.cz 

          

Periodický tisk územního samosprávního celku. 
 

Vydává:  Obecní úřad Nová Ves, Nová Ves 154, 277 52,  IČ: 00237132, pro své 

části: Nová Ves, Staré Ouholice, Nové Ouholice, Vepřek a Miřejovice.  

Vychází 12 × ročně. 

Je registrován Ministerstvem kultury ČR pod číslem E 10295. 

Číslo 1/2021 vydáno 25. 1. 2021 v Nové Vsi v nákladu 552 ks. 

 

Redakce: Ing. B. Tobiášková, Ing. Pavel Srnec, Dana Burianová 

Za správnost a věcnost údajů uvedených v příspěvcích odpovídají jejich autoři.  

Názory obsažené v příspěvcích nemusí vyjadřovat stanovisko redakce nebo zastupitelstva 

obce. 

 

Uzávěrka dalšího vydání Novoveského zpravodaje je 15. února 2021. 

mailto:info@nova-ves.cz
mailto:poruchy@nova-ves.cz
mailto:info@nova-ves.cz
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
http://www.facebook.com/NovaVesuMelnika
http://www.nova-ves.cz/
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úvodem bych Vám ráda za redakci Novoveského zpravodaje popřála                   

do letošního roku především zdraví a pohodu, ať se Vám daří v soukromém         

i pracovním životě. Doufejme, že letošek už bude (co se týká epidemie                 

a z ní vyplývajích opatření) o něco přívětivější. 

Doba stále nepřeje jakýmkoliv veřejným aktivitám, i proto je nadále kalendář 

uskutečněných i plánovaných akcí mnohem skromnější, než jsme bývali zvyklí. 

 

Fot.: J. Karas 

Co se tedy dočtete na následujících stránkách? Informace z jednání 

zastupitelstva, novinky z dění v obci, plánované projekty, upozornění na nešvary 

v naší obci. Připomínáme platbu poplatků za svoz odpadů (dávejte prosím pozor 

na uvádění správných údajů při platbě). Nechybí pohled do historie, zajímavosti 

ze zdravotní oblasti atd. 

Během svátečních dnů proběhly dvě dříve hojně navštěvované akce, tentokrát 

komornější, ale buďme rádi alespoň za ně: rozdávání betlémského světla              

a novoroční běh – reportáže najdete uvnitř zpravodaje. V plánu je v únoru 

skromnější podoba masopustu, setkání spolku seniorů, zasedání zastupitelstva. 

Přeji Vám za redakci zpravodaje příjemné a inspirativní čtení. 

Bohdana Tobiášková, redakce  
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V pondělí 11. 1. 2021 se sešlo zastupitelstvo obce Nová Ves na svém pravidelném 

zasedání v počtu 6 členů. Přítomni byli: M. Exner, E. Vosmíková, Ing. R. Hakrová,          

L. Jansa, P. Verner, Ing. B. Tobiášková, nepřítomni P. Štorek, M. Pánková,                       

J. Malenovská. 

Zastupitelstvo na svém zasedání mimo jiné: 

 Schválilo zprávu o hospodaření obce v listopadu 2020. 

 Schválilo rozpočtové opatření č. 1/2021. 

 Vyslechlo informaci o rozpočtovém opatření č. 9 k 31. 12. 2020.  

 Schválilo příspěvek ve výši 35 000 Kč na automobil městské policie Veltrusy.  

 Projednalo dopis zastupitelům od manželů Kysilkových a trvá na usnesení 

přijatém v listopadu 2019.  

 Schválilo dodatek č. 2 smlouvy na svoz a likvidaci odpadu pro obec Nová Ves 

s firmou FCC Regios a.s.  

 Projednalo problematické využití pozemků v severní části Nové Vsi. 

 Schválilo organizační strukturu obce pro rok 2021.  

 Schválilo odměnu pro nového člena informačního výboru.   

 Schválilo poskytnutí dotace pro Maraton Klub Miřejovice ve výši 30 000 Kč.   

V diskuzi: 

 Starosta podal informaci o jezdcích na motorkách a čtyřkolkách, kteří porušují 

lesní zákon a svou neukázněnou jízdou ničí nezpevněné cesty. Na celou věc již 

upozorňoval na FCB obce.    

 Informoval o plánované trase vysokorychlostní železnice a plánovaném termínu 

stavby. 

 Informoval, že výběrové řízení na výstavbu chodníků a opravu komunikace 

II/608 se prodloužilo do 18. ledna. (Pozn.: Mezitím byl termín opět prodloužen 

do 15. 2. 2021.) Začátek stavby je plánovaný na jaro 2021. 

 Zastupitelé dohodli plánovaný termín dalšího jednání Zastupitelstva obce         

na středu 24. 2. 2021, pokud to dovolí situace.   
 

Zapsala Hana Novotná/ Kompletní zápis naleznete na webových stránkách Nové Vsi 

www.nova-ves.cz v záložce Samospráva/zápisy ze zasedání zastupitelstva. 

Příští zasedání zastupitelstva se bude konat ve středu               

24. února 2021 od 17 hodin v sále OÚ Nová Ves.                            
(Zasedání proběhne s ohledem na aktuální vládní opatření.) 

http://www.nova-ves.cz/
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  1. 11. 2020 30. 11. 2020 

BÚ Česká spořitelna I 2 133 955,78 Kč 2 434 606,91 Kč 

BÚ Česká spořitelna II 310 105,00 Kč 362 633,00 Kč 

BÚ ČNB                                              10 062 821,73 Kč 10 083 218,93 Kč 

Pokladna 17 932,00 Kč 23 762,00 Kč 

Celkový stav finančních 

prostředků obce  
12 524 814,51 Kč 12 904 220,84 Kč 

      

Pokladna výdaje nad 30 000 Kč 

Mzdy  96 426,00 Kč 19. 11. 2020 

      

BÚ výdaje nad 30 000 Kč 

Sociální pojištění 46 904,00 Kč 10. 11. 2020 

Plat 31 696,00 Kč 10. 11. 2020 

Svoz komunálního odpadu 10/2020 37 000,99 Kč 18. 11. 2020 

Svoz tříděného odpadu 10/2020 87 730,86 Kč 18. 11. 2020 

Provoz ČOV 51 664,36 Kč 19. 11. 2020 

Splátka jistiny úvěru - kanalizace 104 166,00 Kč 20. 11. 2020 

Zřízení služebnosti 60 500,00 Kč 30. 11. 2020 

Úroky z úvěru 48 073,62 Kč 30. 11. 2020 

 

 

Úvěr na projekt Odkanalizování obce Nová Ves 

Sjednaná výše úvěru 25 000 000,00 Kč 

Zbývající jistina ke splacení 23 970 838,00 Kč 

 

Připravila: Ing. R. Hakrová, místostarostka 
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INFORMACE O PLATBĚ 
POPLATKŮ V ROCE 2021 

Poplatky za svoz komunálního odpadu a poplatky za psy se budou v roce 2021 
hradit v následující výši a termínu: 

 

 
Platby lze provést na pokladně Obecního úřadu Nová Ves v úřední dny (pondělí, 
středa od 8-11, 13-17:30, příp. DLE AKTUÁLNÍ VYHLÁŠENÉ SITUACE) nebo 
zasláním na bankovní účet vedený u České spořitelny:  

č. ú. 0460043319/0800, var. symbol = č. p. Vašeho domu s číselným označením 
části obce.                     

Do poznámky uveďte osoby, za které hradíte. Při platbě na účet a po připsání 
platby Vám budou známky na popelnice vhozeny do poštovní schránky               
do jednoho týdne.   

Příklad: Trvalý pobyt na adrese Nová Ves 154, jako variab. symbol uvedu: 1541.  

Označení částí obce: Nová Ves č. 1, Nové Ouholice č. 2, Staré Ouholice č. 3, 
Vepřek č. 4, Miřejovice č. 5. 

Případné dotazy týkající se plateb za poplatky vám rádi zodpovíme 
prostřednictvím emailu: Hana.novotna@nova-ves.cz, nebo tel. č. 315 765 056, 
777 012 031. 
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Na obecním úřadě i nadále platí následující návštěvní úřední hodiny:           

pondělí od 7 do 12 hodin a středa od 12:30 do 17:30 hodin. Úřad, prosím, 

navštěvujte jen v nutném případě a dodržujte hygienická opatření. V ostatní 

časy komunikujte telefonicky nebo elektronicky. Děkujeme za pochopení.  

B. Tobiášková, informační výbor 

 

 
 

MŠ Nová Ves hledá kvalifikovanou učitelku na zástup za nemoc, a to minimálně 

do konce února 2021.  

Další informace na telefonu 602 468 884 nebo na skolka@msnovaves.cz. 

Martina Srncová 

 

V případě sněžení sypou pracovníci technických služeb obce postupně ručně 

všechny cesty v katastru naší obce. Bohužel nemáme obecní sypač, proto není 

vše posypáno okamžitě. Pokud máte v takové dny možnost posypat nebezpečný 

úsek, kde bydlíte, pomůže to a budeme rádi. 

Děkujeme za pochopení a spolupráci. 

Obecní úřad N. V. 
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Ministerstvo dopravy se domluvilo s Ministerstvem vnitra na toleranci 

neplatných řidičských průkazů v rámci nouzového stavu na území České 

republiky. Lidé s propadlým průkazem tak mohou dál řídit, na doklad se hledí 

jako na platný a nehrozí žádné pokuty. Ministerstvo navíc navrhuje prodloužení 

platnosti řidičských průkazů do 31. 3. 2021.  

„Za předpokladu, že uplynula doba platnosti dokladů (řidičský průkaz; průkaz 

profesní způsobilosti řidiče) v době trvání nouzového stavu, se hledí na tyto 

doklady jako na platné, resp. držitelé těchto dokladů nebudou za výkon činnosti 

realizovaný s dokladem, jenž v době nouzového stavu pozbyl plynutím času     

své platnosti, v přestupkovém řízení postihováni,“ stojí v metodickém 

stanovisku Ministerstva dopravy, které dostaly obecní úřady obcí s rozšířenou 

působností a krajské úřady. 

Opatření zatím platí na období nouzového stavu a pouze v České republice.  

 

 

Zdroj: Městský úřad Kralupy nad Vltavou 
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Vážení spoluobčané, 

držíte v ruce první letošní číslo zpravodaje. Proto Vám přeji dobrý vstup do roku 

2021.  

Co nás v novém roce čeká? 

Na jaře plánujeme začít se stavbou chodníků a opravou silnice II/608 v Nové Vsi 

a současně kompletně dodělat kanalizaci. Nyní probíhá zpracování projektové 

dokumentace na svedení dešťových vod v Nové Vsi, které je potřeba jako 

podklad pro projekt na vyasfaltování spodní nezpevněné ulice v Nové Vsi.          

To bychom letos rádi naprojektovali a požádali o stavební povolení. 

Doufám, že se nám letos už po letech práce podaří dotáhnout a schválit územní 

plán. 

Budeme muset kvůli změně zákona přepracovat vyhlášku o poplatcích za odpad 

a vůbec se věnovat problematice odpadů, protože se zvyšují poplatky                  

za ukládání odpadu na skládku.  

Bohužel stále nekončí doba covidová. Naopak nyní po Vánocích procházíme 

očekávatelnou třetí vlnou nárůstu počtu nemocných. V Nové Vsi máme 

momentálně (k 15. 1. 2021) celkem 10 nemocných. Od začátku pandemie          

už u nás prošlo covidem 92 osob, 6 osob muselo být hospitalizováno a dva lidé 

bohužel zemřeli.  

Jako řešení se nyní nabízí očkování. Očkovat už se začalo, a to od osob nad          

80 let. Očkování za sebe doporučuji, sám se nechám očkovat, jakmile na mě 

přijde řada. Řadu nemocí se pomocí očkování v minulosti podařilo prakticky 

vymýtit a není důvod, aby to u covidu bylo jinak. Senioři, kteří potřebují pomoc 

s registrací k očkování přes internet, neváhejte se obrátit na obecní úřad. Rádi 

pomůžeme. 

Doufám, že se očkování podaří rozjet a brzo se dostane na všechny obyvatele, 

kteří mají o očkování zájem - abychom se co nejdříve zbavili nepříjemných 

omezujících opatření.  

Plánovaná vysokorychlostní trať Praha - Drážďany v Nové Vsi 

Na výkresu uvnitř zpravodaje je krásně vidět, proč zpracovatel našeho územního 

plánu arch. Grasse pracovně nazývá Novou Ves "KŘIŽOVATKA VŠEHO". 
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Stavba je plánována na roky 2027 -2030. Nyní se bude pracovat na EIA                  

a územním rozhodnutí, kdy Nová Ves může tuto stavbu připomínkovat. Budeme 

se snažit, aby byly minimalizovány negativní vlivy na obec, tedy hluk, prašnost 

prostupnost krajiny pro člověka i zvěř, aby most přes Vltavu nezvyšoval 

povodňová rizika a další. Budeme požadovat protihluková opatření, ideálně 

výsadbu stromového koridoru podél trati, přechod pro zvěř. Budeme požadovat, 

aby další most nezvedal povodňovou hladinu Vltavy. 

Vlaky zde budou jezdit rychlostí až 320 km/h. 

Pozitivní je, že byla zrušena odbočka na stávající železniční trať na Kralupy, která 

by významně negativně zasáhla do zástavby Vepřku a Nových Ouholic. Proto    

ani nebude mít obec Nová Ves vymezené území pro tuto odbočku v územním 

plánu. 

Negativní je, že na místní komunikaci z Nové Vsi k solární elektrárně přibude      

k mostu přes dálnici další most přes VRT, který bude podle zákona převeden     

na obec. Obec bude muset zajistit a zaplatit každoročně zákonnou technickou 

prohlídku a hradit potřebnou údržbu a opravy dalšího mostu, který nechtěla. 

Skutečně - do obce Vám naprojektují dálnici přes obecní cestu, postaví tam most 

a protože cesta je obce, tak i most přes dálnici, kterou jste nechtěli, je též obce. 

A nyní se postaví VRT, kterou jsme nechtěli a obec tak dostane do správy druhý 

most. Nechápu, proč se o mosty přes dálnici nebo VRT musí starat a jmenované 

náklady hradit obce jako je naše - s jediným uvolněným starostou a dvěma 

úřednicemi, které na to nemají odborníky ani nemají z těch staveb a provozu    

na nich žádné příjmy. Proč takové mosty nemohou zůstat správcům dálnice 

(ŘSD) nebo železnice (SŽ), kteří na tu údržbu dostávají peníze a mají na to aparát 

lidí, techniku, odborníky? Už nyní se obec stará o most přes dálnici k solární 

elektrárně a stojí to peníze, čas a práci. A nově to budeme mít dvakrát. 

Uprostřed zpravodaje najdete mapku, jak bude VRT procházet katastrem naší 

Celá studie proveditelnosti Nového železničního spojení Praha – Drážďany obce. 

je zveřejněna na stránce  https://www.spravazeleznic.cz/vrt/vrt-drazdany-praha. 

Stavba chodníků a oprava silnice II/608 – probíhá výběrové řízení                      

na zhotovitele 

Bohužel, termín podání nabídek byl opět prodloužen do 15. 2. 2021.                  

Jde o složitý a velký projekt a firmy mají množství technických a obchodních 
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dotazů. Každopádně stále platí, že kraj i obec chtějí co nejdříve vybrat 

zhotovitele a během jara zahájit stavbu. 

Termín příštího zasedání zastupitelstva 

Vzhledem k pokračující pandemii coronaviru jsme se se zastupiteli dohodli,          

že nebudeme dělat měsíční zasedání zastupitelstva jako doposud a interval mezi 

zasedáními trochu prodloužíme. Dohodli jsme se tedy, že příští zasedání 

zastupitelstva bude ve středu 24. února 2021. 

Motorky v přírodě nad Novými Ouholicemi 

Někdo nám opakovaně jezdí po pěšinkách nad Novými Ouholicemi na terénní 

motorce a mění je v rozryté bahniště. Je to lokalita, kam se chodí na procházku, 

kde je na vyhlídce lavička a kam se chodí za klidem. Místo toho tam pěšiny 

rozjíždí na bláto borci na motorkách, co považují za frajeřinu a parádu mít          

50 koní a 120 decibelů pod zadkem a jezdit sem a tam po lese a i po poli.             

Už poněkolikáté jsem šel na procházku a slyším v okolí těmi zbytky přírody,        

co tu máme, jezdit dokola motorky a čtyřkolky. 

   

Jako bychom v Nové Vsi neměli s dálnicí, železnicí, jedničkou i dvojkou silnicí 

toho hluku a dopravy dost. Neutečete tomu ani o víkendu v lese a mezi poli. 

Jedná se o pozemky z velké části obecní, ale i soukromé. Jsme rádi, že soukromí 

vlastníci tam tolerují pěšinky pro pěší, ale zcela jistě tam nikdo nepovolil jízdu 

dokola na motorce. Nejde jen o turisty, ale i o zvěř, tvoří se erozní rýhy, jezdí           

se i po obdělaném poli. Myslivci ze spolku Diana z toho jistě také radost nemají. 
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Máme problém i s tím, že rozježděné bláto teče po dešti a oblevě po novém 

povrchu prudké ulice v Nových Ouholicích dolů. 

Co říká legislativa? Lesní zákon mimo jiné určuje, že je v lese zakázáno rušit klid 

a ticho a stejně tak je zakázáno bez souhlasu vlastníka porušit zákaz vjezdu          

a stání motorovými vozidly. Majitel lesa poruší tento zákon také, pokud by 

povolil v něm jezdit např. svým kamarádům. Za tyto přestupky může být 

vyměřena pokuta až 5 000 korun.  

  

Jsem z toho otrávený. Je to zábava bezohledná a sobecká. Zaměří se na to nyní 

obecní i státní policie. 

Halda písku za bývalým motorestem v Nové Vsi 

Většina Novoveských si jistě všimla vysoké a rozlehlé haldy písku za bývalým 

motorestem v Nové Vsi. Množí se stížnosti a dotazy, co to má znamenat. 

Protože se pochopitelně za suchého počasí zvýší prašnost, naopak                      

při přívalovém dešti se může písek spláchnout až na silnici II/608. Žádná paráda      

to na pohled také není.  

Proto jsem zavolal vlastníkovi pozemku a zeptal se ho, jaký je to záměr, jak 

dlouho to tam má být a upozornil ho, že podle názoru obce to není v souladu    

se zákony. Pozval jsem ho také na zasedání zastupitelstva, kde jsme tento 

problém projednávali. Vlastník mi řekl, že pozemek pronajal dalšímu subjektu     

ke skladování písku, že zatím má uzavřenou nájemní smlouvu do konce roku 

2021 a že je mu úplně jedno, co si o tom myslí obec, že si můžeme projednávat, 

co chceme, ale že na zastupitelstvo nepřijde. Bohužel se jedná o typický příklad, 
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kdy v obci vlastník pozemku nebydlí, Nová Ves je mu ukradená, ale snaží se bez 

ohledu na legislativu z pozemku vytřískat maximum. 

 

Vzhledem k tomu, že se jedná o pozemky chráněné jako zemědělský půdní fond, 

je zde zakázáno překrývat zeminu a dělat takové terénní úpravy.  

Z jiného zemědělského pozemku v této oblasti byla částečně odvezena zemina     

a je tam skládán stavební odpad. Stejný problém je i s pozemkem u dálnice 

vlevo od cesty k solární elektrárně, který vlastník vydláždil panely a skladuje       

tu stavební odpad, zeminu, panely a další materiál. U všech těchto pozemků byl 

podán podnět obce na odbor životního prostředí MěÚ Kralupy nad Vltavou, 

který bude tyto záležitosti řešit. 

Na vjezdu do Nové Vsi od Ledčic vlevo byl vloni také bez povolení vykácen 

porost a pozemek byl vydlážděn panely a to bez souhlasu obce i na sousedních 

obecních pozemcích. Nyní je užíván ke skladování panelů a jako parkoviště. Tady 

se nejedná o chráněný zemědělský půdní fond, ale je tam stanoven biokoridor 

v zásadách územního rozvoje kraje i v územním plánu obce. Tuto věc řeší Česká 

inspekce životního prostředí. Obec samozřejmě požádala vlastníka,                    

aby nezasahoval svými stavebními úpravami do obecních pozemků a aby obecní 

pozemky uvedl do původního stavu. 

Toto vše je důsledek strategické polohy Nové Vsi u dálnice, nedaleko                  

od pískovny v Ledčicích, směrem na Prahu, kdy v obci operuje několik 

kamionových firem, většinou registrovaných v Praze. K tomu tu máme opravnu 

kamionů, pololegální parkoviště kamionů a také na dálnici D8 mezi Prahou           

a Německem chybí dostatek odpočívadel pro kamiony. Tím vzniká podnikatelský 

zájem na zřizování různých skladovacích ploch, parkovišť kamionů, stavbu hal, 

provozoven, deponií materiálu a skládek odpadu.  
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Nová Ves se snaží tyto věci udržet s ohledem na obyvatele v přijatelné míře 

opatřeními, jako je zákaz vjezdu tranzitních nákladních vozidel nad 12 t do Nové 

Vsi, zákazem stání nákladních vozidel v celé Nové Vsi a regulací v novém 

územním plánu. 

Některými podnikateli jsou tyto konflikty prezentovány v osobní rovině jako 

spor nepřejícího starosty s nebohými podnikateli, kterým nepřeje rozvoj. Přitom 

vůbec nejde o starostu. Jde o to, kolik v Nové Vsi uhájíme ze zbytků přírody        

a životního prostředí pro zde žijící obyvatele, jak bude Nová Ves a její okolí 

vypadat, kolik tu bude jezdit kamionů, jaké tu budou emise, hluk, prašnost, 

bezpečnost na silnici. Má to co dělat i s ochranou mizející zemědělské půdy,      

se zadržováním vody v krajině, ochranou zvěře, ptactva a podobně. Takže nejde 

o spor starosta – podnikatelé, ale o spor zájem obyvatel obce versus vydělávání 

peněz na hraně nebo za hranou zákona lidmi, kterým je jedno, jak Nová Ves 

vypadá.  

A ohledně rozvoje – obec samozřejmě nic nemá proti rozvoji v rámci platných 

zákonů, proti stavbám a terénním úpravám v souladu se stavebním povolením, 

ale ze zákona musí vystupovat proti nelegálním úpravám a využití pozemků        

a musí zastupovat veřejné zájmy občanů obce. Pochybuji, že někdo 

z nestranných obyvatel obce si přeje více skládek materiálu, více parkovišť       

pro kamiony, více hal a méně přírody, polí a remízků. Byl bych rád, kdyby            

se o to lidé začali více zajímat a pomohli nám naše společné životní prostředí 

chránit. 

Martin Exner (15. 1. 2021) 

 



 15 

Byl jsem osloven s nabídkou přiblížit čtenářům zpravodaje svůj pohled na dění     

v obci a vzhledem k tomu, že se v poslední době často setkávám                             

s nepochopením postojů zastupitelstva nebo mých vlastních, není k tomu podle 

mě vhodnější příležitosti než nyní a touto formou, protože poslední rok nám        

v osobním setkávání dvakrát nepřeje. 

Rád bych se tu s vámi tedy čas od času podělil o své dojmy, úvahy a stejně          

tak i o věci, které mě přímo zvedají ze židle. 

Poslední dvě zasedání zastupitelstva byla hodně bouřlivá a emotivní. Mám 

trochu zmatek v hlavě z toho, co ode mě jako od zastupitele někteří občané 

vlastně očekávají. Zda se mám k jejich spokojenosti neustále z principu 

vymezovat nebo to nechají na mě a mém úsudku? Bohužel mám spíš pocit,        

že je to ta první možnost. Když se totiž se zbytkem zastupitelstva neshodnu,        

je to podle nich super, protože je zde konečně člověk, který „jim to natře“. Když 

se shodneme (což je většinou), jsem „stejnej jako oni" a „zpracovanej“. 

Samozřejmě se snažím být nad věcí, ale mám zapotřebí toto poslouchat?          

Ale to už je holt riziko toho být zastupitel. 

Proč se tu ale pořád musíme i po více jak šesti letech rozdělovat právě                  

na "ty od současného starosty“ a na „ty od bývalé starostky“? Není už na čase     

se na to vykašlat? Moje motivace pro to jít do zastupitelstva byla tyto příkopy 

spíše zakopat, najít společnou řeč a to se myslím celkem daří. Přirozeně ne vždy. 

Jestli máme s panem starostou nějaké třecí plochy, je to komunikace s lidmi. 

Není to totiž podle mě vždy jen o obsahu, ale i o formě. Abych byl ale fér, musím 

uznat, že kolikrát je komunikace s lidmi obtížná, ne-li nemožná. 

Co mě na posledním zasedání zastupitelstva opravdu zaskočilo, bylo 

projednávání dopisu zastupitelům od místní rodiny, která od obce požadovala 

rozdělit svůj pozemek na 3 parcely a na příjezdovou komunikaci k nim. Obec         

s tímto souhlasila a zároveň požadovala vybudování příjezdové cesty k parcelám 

na náklady investora vč. chodníků, osvětlení, sítí atd. a následného převedení    

na obec. Dále také vyasfaltování obecní komunikace, která k těmto pozemkům 

vede. Vzhledem k tomu, že se v připravovaném ÚP jeví zhruba polovina tohoto 

pozemku jako nově nezastavitelná, očekával jsem tedy, že smyslem dopisu 

zastupitelům bylo ubírat komunikaci spíše tímto směrem. Velmi mi totiž záleželo 

na tom, aby jim tato část pozemku nebyla znehodnocena. 
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K mému překvapení se požadavky investorů točily stále kolem neochoty             

na podmínky obce vůbec přistoupit. Chtěli si příjezdovou cestu ponechat            

ve svém vlastnictví a o nějakém zainvestování obecní cesty nechtěli ani slyšet. 

Mrzí mě to o to víc, že jsem v jejich případu osobně intervenoval a studiu 

podkladů a diskuzí jak s nimi, tak se zastupiteli jsem věnoval opravdu hodně 

svého času.   Ať už pracovně nebo soukromě se často setkávám s pozemky           

v různých obcích, proto také vím, že požadavky, jaké má naše obec k těmto 

investorům jsou naprosto standardní. Nesetkal jsem se často s pozemkem 

(vyjma ciziny), kde by příjezdová cesta k němu nebyla obecní a pokud ano, vždy 

to byl kámen úrazu. Proč si budeme jako obec zadělávat na problémy? Kdo          

je pak bude řešit? Současný prodávající? Velmi pochybuji, že ho to za pár let 

bude zajímat. Pochopitelně se hněv lidí z dotčených pozemků přenese na obec. 

Takových příkladů máme už nyní v obci několik. Proč tedy těmto problémům 

raději nepředejít? 

Viděl jsem tedy v návrhu plánovací smlouvy, kterou investorům předložila obec, 

šanci pro ně, jak zachovat zastavitelnost jejich pozemku v plné výši. Několik 

občanů naší obce také zmíněnou rodinu přišlo morálně podpořit                          

na zastupitelstvo. I k nim mé řádky momentálně míří. Rozhodovali byste               

se na mém místě na základě sympatií a i přes veškerou nelogičnost požadavku 

jim čistě ze známosti vyhověli nebo zkusili v dané věci najít nějaký kompromis? 

To také zaznělo v diskuzi, že by obec neměla být tak přísná a měla by podmínky, 

které si klade, „ušít na míru“ zejména finančním možnostem investorů. Jakkoliv 

to zní naivně a idealisticky, přesně tento postoj jsem zaujímal zhruba před          

14 měsíci také, kdy se na zastupitelstvu tento souhlas s podmínkami schvaloval. 

Jak nad tím ale přemýšlím častěji, kde je ona hranice mezi podmínkami na míru   

a protekcí? Asi nejvíc mi v rozhodování pomohl modelový příklad, o který jsem 

své rozhodnutí nakonec opřel. Představte si menší pozemek místní rodiny (asi 

stejný jako výše jmenovaný) a hned vedle něj velký pozemek, který by patřil 

nějakému spekulantovi, kterého nikdo z obce nezná. První „naše rodina“             

by žádala rozdělit pozemek na 4 parcely s příjezdovými cestami a náš 

„spekulant“ by žádal o totéž, jen by měl například parcel 30. V našich očích bude 

mít spekulant „nahrabáno“ za 30 parcel až až, proto mu tedy jako obec 

podmínky souhlasu pořádně osolíme, nadiktujeme si kvalitní chodníky, osvětlení, 

dopravní značení, asfalt atd. Oproti tomu naše místní rodina, která na dvou 

pozemcích staví dětem a prodávat bude pouze zbylé dva, je nám sympatická,       
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a proto po nich nebudeme nic požadovat. Cesty jim necháme nebo                       

je převezmeme jen s nějakým udusaným štěrkem, protože přece jako obec 

nebudeme prudit a šikanovat místní. 

Pak si tyto pozemky představme za deset let. Lidé, kteří koupili pozemky             

od „spekulantů" jezdí i po deseti letech po krásné silnici a chodí po hezkých 

chodnících, kdežto ti, kteří si koupili pozemky od místní rodiny (mimochodem 

určitě za stejnou cenu, jako ti od spekulanta) jezdí ve výmolech bez chodníku       

a pravidelně si chodí stěžovat na obec, kdy s tím konečně něco udělá. Nebo       

se dohadují mezi sebou, kdo to zaplatí. A víte, co jim na obci po deseti letech 

řekneme? „Víte, ty pozemky, kde teď bydlíte, patřily jedné místní rodině               

a ona na tyhle věci neměla peníze, tak jsme přimhouřili oko a nechali je                

si vydělat bez investic. Osolili jsme to jen cizákům, co si tu dovolili podnikat.“ 

Bude toto opravdu někoho zajímat? Uspokojila by vás tato odpověď? 

Je to samozřejmě přehnaný sarkasmus, na druhou stranu ne moc vzdálený 

pravdě. Já si z této úvahy odnesl to, že budeme-li mít stejné podmínky              

pro všechny bez výjimek, jedině pak budeme ke všem fér. Jak k prodávajícím,    

tak ke kupujícím, kteří by měli za své peníze dostat odpovídající, všude jinde 

běžný komfort bydlení. A nedoplácet na něčí laxnost či laskavost. Nevím, proč   

by kdokoli ze zastupitelstva měl být ten špatný jen proto, že požadoval to,           

co je jinde naprosto běžné. Stačí se jen zajet podívat do okolních obcí. 

Věřím, že na místě nás zastupitelů byste se s klidným svědomím rozhodli stejně,   

i kdyby se jednalo o známé nebo dokonce o vaše vlastní pozemky. 

Lukáš Jansa, zastupitel 

Vzhledem k přetrvávající nepříznivé situaci 

vynecháváme bohužel i únorový výlet a doufáme,          

že v březnu už nám bude štěstí přát a společně zase 

vyrazíme na túru --- > směr Ledčice --- > Mnetěš --- > 

Černouček.  

Věříme, že si udržujete dobrou kondici alespoň               

při rodinných procházkách. Inspiraci pro výlety najdete 

také na našich stránkách www.vyslap.cz.  

Za Kudykam Bohdana Tobiášková  
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Tradiční setkání na Štědrý den s koledami, svařákem              

a cukrovím se bohužel nemohlo uskutečnit, vynahradili 

jsme si to proto alespoň částečně u kostela  na Vepřku. 

Mezi 14. a 16. hodinou dorazily pro betlémské světlo 

desítky rodin ze všech částí naší obce. Krásné počasí 

přímo zvalo k procházce a procházka na čerstvém 

vzduchu, zastavení se s přáteli, poslechnutí si varhan 

mnohé z nás potěšilo.  

Děkuji především panu M. Uhrovi a naší varhanici             

L. Vrané za to, že nám na Štědrý den tento zážitek umožnili. Děkuji panu 

starostovi a kolegům z kulturního výboru za přípravu a rozdávání balíčků                

s cukrovím.  

 
Fot.: B. Vognič /Zájem o betlémské světlo byl letos opravdu značný/ 
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Jsem moc ráda, že betlémské světlo se i u nás stalo milou tradicí, kterou              

si nenechá ujít rok od roku více našich spoluobčanů.  

Bohdana Tobiášková, kulturní výbor 
 

   

                             Fot.: P. Burian     Fot.: B. Tobiášková 

   

   

                       Fot.: P. Burian     Fot.: B. Vognič 



 20 

Je zřejmé, že omezení vyvolaná současnou pandemií výrazně omezují spolkovou 

činnost. Skutečnost, že celá naše členská základna vzhledem ke stáří (řada z nás 

navíc i ze zdravotních důvodů) patří mezi ty ohroženější kovidem, nás vede 

k poctivému dodržování stanovených nařízení i doporučení – zkrátka sedíme 

doma a vyhýbáme se nadbytečným kontaktům. Naposledy jsme se viděli            

na říjnové schůzce v Miřejovicích a slyšeli u příležitosti vánočních a novoročních 

svátků.  

Nezbytné operativní věci řeší 

výbor spolku telefonicky               

a e-maily. Takto jsme řešili 

například nabídku obce k využití 

nedočerpaných prostředků 

z dotace k nakoupení respirátorů, 

vyúčtování dotace a bohužel         

i citlivé záležitosti jako jsou 

„kulaté“ narozeniny.  

Podporujeme se navzájem, jak     

to jenom na dálku jde. Takto         

i koordinujeme činnosti, jakými 

byly například vánoční úklid         

a ozdobení určitých hrobů nebo 

distribuce respirátorů.  

 

Věříme, že se snad už v únoru (18. 2.) budeme moci opět setkat a dohodnout    

se na způsobu pomoci při organizaci protikovidového očkování a výhledu 

činnosti na rok 2021.  

Bruno Vognič za Výbor Spolku seniorů   
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Skutečně nepovažujeme za dobrý nápad vyrazit na projížďku se čtyřkolkou         

na  fotbalové hřiště. 

Chápeme radost z čerstvě napadnutého sněhu a nedostatku svahů                      

pro oblíbenou zimní kratochvíli – jízdu na bobech. Ale tahat děti na bobech       

za čtyřkolkou po fotbalovém hřišti není nápad hodný obdivu, ale je nápad 

„hovězí“. Nejde jen po poničení travnatého povrchu, ale i o zabudované 

zavlažovací trysky. 

   

Plánujeme na letošní rok celkem rozsáhlé úpravy a zvelebení areálu a byli 

bychom samozřejmě rádi, kdyby mohl i nadále sloužit všem, ale k rozumným 

činnostem a aktivitám, pro které je určen. 

Chovejme se k sobě, prosím, s respektem a zkusme o všech svých krocích 

racionálně přemýšlet. Údržba areálu stojí nejen nemalé peníze, ale hodně 

osobního úsilí všech, kteří se tomu ve svém volném čase věnují. 

Děkujeme za pochopení, přízeň a pevně věříme, že se brzy budeme moci všichni 

na hřišti sejít, zasportovat si a poveselit se.  

Za výbor TJ Sokol Nová Ves Petr Barnat, sekretář 
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ZVYKY A OBYČEJE V ÚNORU 
Únor, podle starých tradic měsíc hodokvasů a nezávazného veselí. Pokračují       

a vrcholí totiž oslavy masopustu, které započaly v lednu po rozjímavém 

adventním půstu. Lidé se veselím připravovali na další sebezpytování                    

a předvelikonoční půst. Nezávazné veselí s sebou neslo zároveň chtěný efekt      

ve formě rození potomků do vhodné doby. 

Hromnice - 2. únor 

Hromnice jsou čtvrtícím dnem, což je přesně polovina doby od zimního 

slunovratu (cca 21. prosince) do jarní rovnodennosti (cca 21. března). Keltové     

v tento den slavili Imbolc (Imbolg nebo také Oimelc, což by se dalo přeložit jako 

"ovčí mléko"). V únoru se totiž bahní ovce čili se rodí jehňata a díky tomu            

si mohli lidé obohatit jídelníček právě ovčím mlékem. 

Imbolc je, podle Keltů, protějškem Lugnasadu (1. srpna) čili doba příprav           

na první polní práce oproti době sklizně. Keltové prý v rámci Imbolcu prováděli 

první jarní rituální orbu. Slavnostně vyzdobili rádla, prováděli úlitby (obětování 

tekutiny - nejčastěji se používalo víno nebo olivový olej) a různé další oběti. 

Slované tomuto dni říkali Zimní dědkové a věřili, že první jarní bouře v tomto 

období má na svědomí rodící se bůh Perun. 

První jarní bouře Slované uctívali - klekali na zem a líbali ji, mávali polním 

nářadím a zatínali do země před vraty sekeru (Perunova zbraň), aby mu tak 

pomohli vyhnat zlé zimní duchy. Také se uklízelo a zapalovaly se očistné ohně. 

Ženy se oblékaly do zářivých barev jara - oranžové, žluté a zelené. Protějšímu 

srpnovému dni k Zimním dědkům říkali Slované Letní dědkové. 

Křesťané zas v tento den slavili svátek Uvedení Páně do chrámu. Druhého února 

je tomu totiž 43 dní od narození Krista a podle Hospodinových obecných 

pravidel a zásad lidského těla se mají chlapci očišťovat po 43 dnech a dívky        

po 80 dnech od narození. Rodiče přitom přinášeli kněžím různé oběti - například 

beránka k zaříznutí. 

Později se uchytil zvyk svěcení svící  v kostele. První zmínka je v traktátu (dlouhé 

učené pojednání) Tomáše ze Štítného z roku 1376. "Lidé nosí do kostelů svíce     

k posvěcení ku cti sv. královny a do svých domovů si je nosí, aby tu neměl           

ni žádné moci ďábel". Z tohoto zvyku se dotvořil obyčej, kdy svíce posvěcené       

v den Uvedení Páně do chrámu, měly chránit stavení proti hromu a bouřím. 
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Hromniční svíce - od těchto svící pak pravděpodobně pochází i název svátku - 

Hromnice. 

Masopust 

V dřívějších dobách se prý říkalo,         

že rok má pět období: jaro, léto, 

podzim, zimu a masopust. Masopust 

začíná první neděli po Třech králích      

a končí 40 dní před prvním 

pondělkem, který předchází prvnímu 

jarnímu úplňku. Je to zvláštní období, 

kdy ještě vládne zima, ale ve vzduchu 

už je cítit příslib jara. Mělo by to být 

jakési období říje lidí, protože děti 

počaté během masopustu se narodí    

v listopadu, kdy byl konec polním 

pracím a rodička tak mohla v klidu 

přečkat šestinedělí, což by jindy 

během roku bylo složitější.  

Nejdůležitější jsou poslední tři masopustní dny neboli ostatky - neděle, pondělí   

a masopustní úterý. Příprava na ně začíná Tučným čtvrtkem. Předcházela          

mu obvykle zabijačka, takže čtvrteční oběd býval velmi sytý. Podle tradice          

se měl každý pořádně najíst, aby byl celý rok silný a zdravý. Na stole bývala 

obvykle vepřová pečeně se zelím a knedlíky. Nechyběly také koblihy a další 

smažené dobroty z kynutého těsta. 

Oleje bylo v lednu a únoru dostatek. Začínala totiž práce v olejnách, ťahárnách   

či zábojnách, kde se tlačil, čili táhl nový olej ze semen konopí, slunečnice, lnu, 

máku a bukvic. Nejoblíbenější však byl olej lisovaný ze švestkových pecek. Tento 

surový nečištěný olej však podléhal brzy zkáze, žluknul a využívalo se ho pak      

už jen na svícení nebo mazání nářadí. Čerstvý olej se proto musel hojně využít, 

když byl čerstvý a nejchutnější - k tomu se velmi hodila doba masopustní. Mimo 

koblih se smažily také šišky, boží milosti, ptáčci, listy a další sladká a mastná 

jídla. 

Vyvrcholením celého masopustu je masopustní úterý. Zrána se účastníci 

masopustního průvodu scházeli obvykle v hospodském sále a chystali si masky. 



 26 

Průvod začal po poledni a trval až do pozdního večera. Pořadí masek v průvodu 

mělo svá pravidla. V čele vždy kráčely krásné červené masky vedené Laufrem, 

vzadu ošklivé a temné. 

Laufr - by měl být vůdčí, sošný a pohotový mládenec. Oblečení: bílá kombinéza 

pošitá barevnými odstřižky. Práská bičem a na hlavě má vysokou špičatou čepici. 

Laufrovi obvykle dává starosta obce povolení k průvodu. Také chodí napřed         

a zjišťuje, zda jsou majitelé stavení přístupní k vniknutí maškarní chasy. 

Ženich a nevěsta - dva muži, za ženicha byl vybírán menší útlý, za ženu hřmotný, 

přestrojený do svatebního kroje. Nevěsta měla dělat manželi ostudu, hodně pít 

a veselit se. (Ženy se dříve průvodu zúčastňovat nesměly, stejně tak i děti). 

Kobylka a ras/medvěd s medvědářem - ras je pohodný (antoušek) neboli 

zaniklé povolání likvidátora uhynulých a toulavých zvířat. Kobylka (neboli 

medvěd) je na závěr poražena, přičemž jsou jí naoko vážně vyčteny prohřešky, 

které v uplynulém roce spáchala a často to bývají resty nejmenovaných obyvatel 

vsi, o kterých stejně každý ví, kdo je provedl. S maskou medvěda se váže 

chorvatská tradice, kde býval na oblek připevněn obrovský rudý úd a medvěd        

se pro podporu plodnosti válel s mladými dívkami ve sněhu. 

Postava Žida má mít kabát z kožešinových odstřižků a různých cetek, veliký 

červený zobákovitý nos, rozšklebená ústa, výrazné oči a černý klobouk se zaječí 

pacičkou a ptačími křídly. Nosil pytel s handlem, tedy s množstvím haraburdí,    

se kterým se po staveních snažil "hauzírovat" čili prodávat a smlouvat. (Židé 

nesměli až do poloviny 18. století vlastnit půdu. Povoleným zdrojem obživy      

pro ně byl obchod s penězi a úroky, což byla činnost křesťanům zakázaná. 

Obchod a řemesla nesměli Židé vykonávat buď vůbec nebo jen omezeně uvnitř 

ghetta či v oblastech, které přímo nekonkurovali křesťanským obchodníkům). 

Průvod večer obvykle dorazil zpátky k hospodě, kde veselí pokračovalo,             

ale po půlnoci se už veselit nesmělo. Na ukončení oslav dohlížel představený 

obce, který v návaznosti na bučivou troubu ponocného, oznamující půlnoc, 

vyzval všechny přítomné, aby se v klidu rozešli do svých domovů. Zábava tedy 

utichla s Popeleční neboli Škaredou středou. 

Za nacistické okupace byly lidové zábavy v Čechách a na Moravě zakázané           

a mnohé z nich nebyly po válce už nikdy obnovené. Dnes se naštěstí lidé              

k některým tradicím vrací. 

Připravila M. Jelínková 
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Tak jako všemu v posledním roce ani našemu oblíbenému masopustu                 

se nevyhnou změny. Protože je v současných dnech stále omezené 

shromažďování většího počtu lidí a vyhlídky nejsou o moc lepší ani do dalších 

dní, lámali jsme si hlavy nad tím, jak o oblíbenou taškařici nepřijít.  

Inspirací nám nakonec byl úspěšný mikulášský průvod, který prošel naší obcí 

v prosinci. 

Dali jsme proto dohromady pár masek, které v sobotu 13. února ve dvojicích, 

trojicích projdou všemi 5 částmi naší obce. Vyhlížet a pozdravit je tedy můžete 

mezi 14. a 16. hodinou, určitě je nepřeslechnete, možná si s nimi z uctivé 

vzdálenosti i nějakou fotografii na památku ulovíte. 

Prosíme o dodržování platných opatření, a pokud přeci jen neodoláte tomu       

se k maškarám přiblížit, mějte také masku přes obličej .  

B. Tobiášková, kulturní výbor 
 

  

Pro připomínku fotografie z loňského Masopustu 
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Bylo po Vánocích, sedíme u odpolední kávy a řešíme realitu dneška. Porovnání 

akcí, které proběhly v roce 2019 a na začátku roku 2020. Od adventních trhů     

až po Novoroční běh. Oba jsme si povzdechli, jak se nám stýská po setkávání 

s kamarády a sousedy, něco, co dříve bylo úplně samozřejmé… O tom však psát 

nechci, s tím má každý z Vás mnoho zkušeností.  

Najednou padne otázka: „Co s Novoročním během?“ Já na to: „Je to škoda,      

ale asi to budeme muset zrušit.“ Dana na to reaguje: „Já bych to nerušila!“ 

Zeptám se: „No jo, ale jak to chceš udělat, aby se tam lidi nepotkávali?“ 

Následuje odpověď: „Vypustíme hromadný start a občerstvení v cíli.“ V tuhle 

chvíli jsem si to dost dobře neuměl představit. Oslovili jsme ostatní členy MK 

Miřejovice (který Novoroční běh pořádá) s dotazem, co si o tom myslí. Přišli 

veskrze souhlasné nebo neutrální odpovědi, že v téhle ořezané verzi si to dokáží 

představit. 

Následně jsem byl seznámen s návrhem „distančního Novoročního běhu“. Dana 

říká: „Musí to být dostatečně samostatné a samoobslužné, ale zároveň nesmí 

chybět rámec. To zajistí ráz a ducha závodu, o který se každý rok snažíme.“ 

 „Na start umístíme tabuli s pokyny 

k závodu, popisem trati pro 

prvoúčastníky  a samolepky“, pokračuje 

Dana ve vysvětlování, „tyhle informace 

dáme i na fb obce a web 

mkmirejovice.cz. Vyhlásíme časový 

rozsah závodu, kdy budou moci 

jednotlivci a rodinné skupiny 

odstartovat, každý závodník si vezme 

samolepku (dospělý, dítě, pes). V cíli 

v Miřejovicích ji nalepí na připravenou 

plochu.“  

V den závodu  jsem měl ještě smíšené 

pocity „zúčastní se někdo?“ Na trati         

se tato nejistota začala vytrácet.          
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Na konci akce bylo na tabuli 32 samolepek. Z celé akce jsem měl najednou 

úžasný pocit, skoro jako bych se s ostatními opravdu potkal… 

    

Jsem rád, že závod proběhl, díky Daně. Věřím, že i vám ostatním účastníkům      

se letošní ročník líbil. 

Příští rok se snad již potkáme osobně, jak jsme zvyklí. Protáhneme si těla          

po silvestrovské oslavě, poklábosíme se sousedy, potřeseme si pravicí s přáním 

všeho dobrého do nového roku, dáme si svařáček nebo čaj. Už se na to těším. 

Za MK Miřejovice Jiří Karas  
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Podél řeky Vltavy chodím pravidelně venčit psa a tak jsem si už v létě všimnul 

změn podél Selské. Začaly se zde objevovat okousané větve. Někdo možná         

již i zahlédl pohybovat se ve vodě něco většího jak plave podél břehu. Nejdřív 

jsem si myslel, podle okousaných stromů a větví, že se zde usídlil bobr. 

   

Až přesně na první novoroční procházce jsem objevil dané zvířátko na břehu 

mezi Trojhrankou a Selskou. Neváhal jsem a vyfotil ho. Tím jsem zjistil,               

že se jedná o nutrii říční. A tak vám mé fotografie a trochu povídání o tomto 

zvířátku posílám pro ponaučení.  

Nutrie říční (Myocastor coypus) známá též jako vodní krysa, řekomyš americká, 

řekomyš bonárská, bobr bahenní, bobr jihoamerický, koypu, je velký hlodavec 

původem z Jižní Ameriky, ve světě často chovaný na kožešinu a maso. V mnoha 

teplejších oblastech severní polokoule se podařilo z chovu uniknuvším jedincům 

založit místní populace, čímž se nutrie zařadila na seznam invazních druhů. 

Nutrie říční je jediný známý zástupce čeledi nutriovitých. V současné době          

se vyskytuje ve volné přírodě na všech kontinentech mimo Antarktidu                   

a Austrálii, o přirozený výskyt se však jedná pouze v Jižní Americe. Její rozšíření 

do severnějších oblastí je omezeno tím, že jde o spíše subtropické zvíře špatně 

snášející delší mrazivé zimy. Ty dokážou její populaci spolehlivě zredukovat. 

Nutrie říční se postupně zabydluje i v Česku, například v pražském Podolí             

u břehu Vltavy a Hradci Králové na soutoku Orlice a Labe. Může se ojediněle 

vyskytnout v blízkosti lidských obydlí, nejčastěji v blízkosti vody.   

https://cs.wikipedia.org/wiki/Ji%C5%BEn%C3%AD_Amerika
https://cs.wikipedia.org/wiki/Ko%C5%BEe%C5%A1ina
https://cs.wikipedia.org/wiki/Maso
https://cs.wikipedia.org/wiki/Populace
https://cs.wikipedia.org/wiki/Invazn%C3%AD_druh
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Ilustrační fotografie 

Nutrie říční je považována za invazní druh. Je zařazena na seznamu                    

100 nejhorších invazních druhů podle Mezinárodního svazu ochrany přírody,       

a to především kvůli poškozování mokřadních a pobřežních habitatů. Od roku 

2016 je i na evropském Seznamu invazních nepůvodních druhů s významným 

dopadem na Unii. 

Tak snad nám zde naši přírodu moc neponičí a bude jen zajímavým zpestřením 

při procházkách kolem naší řeky. 

Jiří Vykus 

 

Do neděle 31. ledna 2021 můžete 

posílat Vaše fotografie do soutěže 

na téma: 

. 

Fotit můžete vánoční výzdobu, zachytit atmosféru Vánoc doma i venku, 

v přírodě nebo ve městě - je to na Vás. Účast v soutěži není věkově omezená, 

každý může poslat až 3 fotografie na mail: zpravodaj@nova-ves.cz. Hlasování 

proběhne na webových stránkách obce, a pokud to okolnosti dovolí, připravíme 

i výstavu. 

Za informační výbor Bohdana Tobiášková 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Mezin%C3%A1rodn%C3%AD_svaz_ochrany_p%C5%99%C3%ADrody
https://cs.wikipedia.org/wiki/Seznam_invazn%C3%ADch_nep%C5%AFvodn%C3%ADch_druh%C5%AF_s_v%C3%BDznamn%C3%BDm_dopadem_na_Unii
https://cs.wikipedia.org/wiki/Seznam_invazn%C3%ADch_nep%C5%AFvodn%C3%ADch_druh%C5%AF_s_v%C3%BDznamn%C3%BDm_dopadem_na_Unii
mailto:zpravodaj@nova-ves.cz
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I v České republice už bylo spuštěno očkování proti onemocnění COVID-19. 

Bohužel nejde vše podle původně avizovaného plánu, který jsme                        

zde ve zpravodaji chtěli zveřejnit i s podrobnými informacemi pro právě 

probíhající očkování seniorů. Informace se denně mění, a proto Vám můžeme 

pouze doporučit sledovat stránky Ministerstva zdravotnictví s centrálním 

rezervačním systémem, kde byste se měli aktuální informace dozvědět.  

https://crs.uzis.cz 

Doufáme, že těm z Vás, kteří jste se ve vlně 80+ registrovat mohli, se to příp. 

s pomocí rodin a praktických lékářů povedlo. Pokud si nevíte rady, nemáte 

přístup k technice, nabízíme pomoc s registrací i na našem obecním úřadě – buď 

osobně nebo telefonicky (tel. č. 315 765 056 nebo 777 012 031). 

Na webu Kralup nad Vltavou jsme se dočetli informaci o tom, že vedení města 

intenzivně vyjednává o zřízení očkovacího centra přímo v Kralupech, což             

by všem z nás ušetřilo cestování do zatím vzdálenějších očkovacích center. 

Pokud se dozvíme něco bližšího, budeme Vás o tom informovat. 

Bohdana Tobiášková, informační výbor 

 

Do nového roku vstupuje část z nás s předsevzetími, co ve svém životě změní.      

A protože už téměř rok žijeme v covidové době, možná část z vás odkládala ať už 

nuceně nebo dobrovolně pravidelné návštěvy lékaře. A tak je čas zamyslet         

se nad tím jestli nemáte v nejbližších měsících na nějaké preventivní vyšetření 

vyrazit, protože tato vyšetření mají za úkol odhalit mnohdy závažná onemocnění 

v jejich počínajících stádiích, kdy je naděje na jejich úspěšnou léčbu největší.     

Od tohoto roku navíc platí několik novinek.  

A na jaká preventivní vyšetření máte tedy nárok? Liší se to podle věku a pohlaví, 

ale pokusím se to tu shrnout. Poslední 3 řádky tabulky jsou novinky platné         

od letošního roku. 

Připravila MUDr. Jana Jordáková 

tel:+420315765056
tel:+420777012031
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Preventivní vyšetření věk četnost Co má vyšetření zjistit 

Preventivní prohlídky 

u praktického lékaře 

18 + 1x za 2 roky Vyšetření moči, základní vyšetření 

lékařem, základní onkologický 

screening 

Odběry na cholesterol Vstupní 

prohlídka, ve 30, 

40, 50, 60 letech 

 Včasný záchyt vysokého 

cholesterolu 

Odběry-glykémie 

(hladina cukru) 

Vstupní 

prohlídka, ve 30 

a 40 letech 

Od 40 let 1x 

za 2 roky 

Včasný záchyt cukrovky 

Odběry-vyšetření 

funkce ledvin 

50 + 1x za 4 roky Odhalení snížené funkce ledvin 

EKG 40 + 1x za 4 roky Arytmie, některá další srdeční 

onemocnění 

Okultní krvácení ze 

stolice 

50 + 50-55 let 1x 

ročně, 55+ 1x 

za 2 roky 

Včasný záchyt rakoviny tlustého 

střeva 

Mamografické 

vyšetření 

45 + 1x za 2 roky Včasný záchyt rakoviny prsu 

Gynekologické 

vyšetření + stěr 

z děložního čípku 

15 + 1x ročně Včasný záchyt gynekologických 

onemocnění 

Zubní vyšetření 18 + 1x ročně V jednom roce lze absolvovat        

2 prohlídky u zubaře, druhá se 

jmenuje pravidelná prohlídka 

Preventivní oční 

vyšetření 

45-61let 1x za 4 roky Včasný záchyt šedého a zeleného 

zákalu 

Gynekolog. vyšetření-

test na HPV virus 

35-45 let 1x ročně Nová součást screeningu 

karcinomu děložního čípku 

Očkování dívek i 

chlapců proti HPV 

13 let - Prevence rakoviny děložního 

čípku, u chlapců zabránění 

přenosu viru na dívky 
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Ženy versus muži 

Od kojeneckého věku spí děvčata o něco déle než chlapečci - jejich spánkové 

rytmy se utvářejí o něco dříve, a mimo jiné i proto jsou méně ohrožené 

syndromem náhlého úmrtí kojenců. I v pozdějším věku mají dívky vyšší potřebu 

spánku, jejich spánek je souvislejší a obsahuje více hlubokých NREM stadií. 

Zároveň ale zažívají v průběhu života více rizikových období. Spánkové poruchy 

hrozí v období menstruace, těhotenství, šestinedělí. Nespavost s sebou nese        

i klimakterium.  

Naopak třeba s chrápáním mají častěji potíže muži. Uvádí se, že jich chrápe 

okolo 40%. Způsobuje to jiná anatomie dýchacích cest, masivnější měkké patro, 

objemnější kořen jazyka i větší hrtan. U žen může chrápání spustit menopauza, 

kdy dojde ke ztrátě elasticity vaziva v důsledku hormonálních změn. Chrápání 

negativně ovlivňuje obezita, protože tuk se neusazuje jen na viditelných partiích, 

ale třeba i v hltanu. Právě vibrace měkkých tkání v hltanu při dýchání způsobují 

ten nepříjemný rachot. 

Kolik spánku je potřeba: 

 Novorozenec   14-17 hodin 

 Kojenec   12-15 hodin 

 Batole   11-14 hodin 

 Předškolák   10-13 hodin 

 Školák   9-11 hodin 

 Dospívající   8-10 hodin 

 Střední věk   7-9 hodin 

 Starší   7-8 hodin 

Dokonalá spánková hygiena: 

1. Nepijte šest hodin před ulehnutím do postele kávu, černý nebo zelený čaj, 

colu, energetické nápoje ani alkohol. 

2. Tři, lépe i čtyři hodiny před usnutím vynechejte těžká jídla. 

3. Kuřáci by si před spaním (nebo v noci při probuzení) měli odpustit cigaretu. 

4. Lehká procházka před spaním je fajn, cvičení naopak může spánek narušit. 

Pravidelné cvičení (ale ne večer) spánku naopak prospívá. 

5. Postel (a ložnice vůbec) by měla sloužit jen ke spánku, případně intimnímu 

životu. V posteli se jinak nezdržujte, po probuzení se v ní zbytečně nepřevalujte 

a už vůbec tam nekonzumujte jídlo. 
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6. Do ložnice podle odborníků nepatří televize, takže ani sledování seriálů            

z postele není zdravé. 

7. Choďte spát a vstávejte každý den přibližně ve stejnou dobu. Platí to i pro 

víkendy. 

8. Jste-li zvyklí zdřímnout si během dne, nespěte víc než tři čtvrtě hodiny. 

9. V ložnici udržujte teplotu mezi 18 a 20 stupni a větrejte v ní. 

10. Používejte příjemné a pohodlné ložní prádlo. 

Tak dobrou noc. Staří Řekové by pravili: Nechť vás ochraňuje bůh spánku 

Hypnos. A maminky by řekly: Ať vás blešky štípou celou noc. 

Připravila M. Jelínková (Zdroj: Česká společnost pro výzkum spánku a spánkovou 

medicínu) 
 

 

 

 

 

 

Poznáte v přírodě všechny 

stopy u nás se běžně 

vyskytujících zvířat? 

Teď ve dnech, kdy častěji než 

během posledních zim sněží, 

je větší šance je objevit. 
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Zašel jsem do hodinářství – místnost zhruba 5x5 m a poprosil o výměnu baterií 

v hodinkách.  Mistrem mi bylo sděleno, že musím počkat, protože musí dokončit 

zakázku, kterou přijal přede mnou. S ohledem na rozlohu místnosti ve vztahu     

k aktuálnímu vládnímu nařízení (jedna osoba na plochu 15 m²) jsem oznámil,     

že počkám venku. Odpovědí mi bylo: „Nechoďte, já s těmi opatřeními 

nesouhlasím“. Během pár minut přišel zadavatel předchozí zakázky. Reaguji: 

„Není nás tu moc? Já počkám venku“ – stejná odpověď. Vzápětí přišla paní, 

která hodlala koupit dárek pro syna a následně matka s dcerou se stejným cílem. 

Než jsem byl se svojí zakázkou odbaven, pobývalo nás v této místnůstce 

nejméně po dobu půl hodiny šest.  

Telefonicky volám kamarádovi s přáním pohodových svátků a úspěšného 

nového roku. Po obvyklých zdvořilostech se ptám, jak tráví tuto pohnutou 

pandemickou dobu. Dozvídám se, že na sebe dávají pozor. Hlídají dětem 

vnoučata, aby tito mohli chodit do práce a k tomu: „Minulý týden mě pozvali 

z mého posledního zaměstnání na vánoční setkání – to nešlo odříct. Sešlo se nás 

jenom asi deset a kvůli tomu, že od … měli uzavřít provoz hospod, jsme termín 

musili posunout, takže se nám těžko hledal volný stůl, protože bylo plno“.  

Takto lze pokračovat ve výčtu téměř nekonečné řady případů nerespektování 

nebo obcházení vládních nařízení. Připadá mi, že některým snad ta opatření 

vyhovují a tímto prodlužují jejich trvání bez ohledu, jak jsou drahá, v důsledcích 

nebezpečná, protože mimo jiné vyvolávají přetížená zdravotnická zařízení a tím 

pádem je činí těžko dostupná pro všechny potencionálně nemocné i jinými 

chorobami.   

Pandemie se nezastavila ani před naší obcí. V dostupných přehledech lze nalézt 

údaje dokládající, že jen od poloviny listopadu je mezi námi denně 7 až 20 

spoluobčanů, kteří prokazatelně koronavirem onemocněli. Někteří lehce,          

ale jsou tací, kteří byli v nemocnici na dýchacích přístrojích, i tací, kteří se trápili 

s těžkými, zejména dýchacími potížemi doma.  

Věřte, že já se už těším, až konečně budu moci podat ruku a obejmout                

se s našimi dětmi a vnoučaty, oslavit s nimi odložené Vánoce, svolat schůzku 

seniorů, prostě normálně žít – je mi však jasné, že bez nějaké doby nutného 

odříkání to není možné a že doba trvání omezení je úměrná míře pochopení        

a kázně každého z nás.  

Buďme prosím trpěliví a ukáznění – vyplatí se nám to všem.  Ing. Bruno Vognič  
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Je doputováno, odměny rozdány. 

Hra vás provedla všemi částmi naší 

členité obce.  

K některým úkolům děti potřebovaly 

spolupráci rodičů, možná jste 

z informačních tabulí zjistili nějakou 

zajímavost, pro někoho to bylo třeba 

jenom zpestření procházek po okolí.  

Ti, co rádi tvoří, vyrobili rozmanité 

vánoční dekorace a ozdoby, dokonce      

se objevilo i vykrajovátko na těsto z 3D 

tiskárny, fantazie byla nekonečná. 

Věřím, že všichni, kdo se hry zúčastnili,      

i když ji třeba nedokončili, se pobavili      

a hru si užili. A určitě se v dohledné době můžete těšit na další! 

 

Jeden z úkolů Vánočního putování - všimli jste si motivu na zdi bývalého pivovaru 

v Miřejovicích?  

Všichni ti, kteří nemohli nebo nestihli vyplnit herní kartu, najdou celou hru        

na webu obce (vč. správného řešení všech úkolů). Můžete si tak projít celou naši 

obec s úkoly kdykoliv. 

Dana Burianová 
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Bohužel nemám zpětnou vazbu, proto nevím, zda čitatelům zpravodaje už nejdu 

se vzpomínáním pana Moláčka na hranu trpělivosti – snad ne. Mě jeho 

vzpomínky zaujaly a baví. Navíc jsem od paní Klímové, mé předchůdkyně            

ve funkci kronikářky obce, obdržel jako vánoční dárek jeho další povídání          

na dosud nepublikovaná témata. Paní Klímová je zároveň tím, mně dosud 

neznámým (i když tušeným) člověkem, který pro nás Moláčkův rukopis 

přepsal. Vedle vzpomínky si zaslouží uznání. Jde o nepředstavitelné množství 

času a úsilí vynaložených ve prospěch nás všech.  Paní Klímová, děkujeme.   

Tentokrát jsem vybral ze vzpomínek mlýny. Text je uveden bez úprav.   

„Zde co uvádím, je jen jakýsi úvod k dalšímu podání vyprávěnek, a chci vše 

uváděti tak, jak u mě za mého dlouhého života probíhaly a se odehrávaly. Všímal 

jsem si všeho, pracoval jsem s dělníky, přilnul k nim celou svoji duší, cítil s nimi, 

kde jsem mohl jsem se jejich práv zastal, pomáhal účinně i hmotně a snad bych 

byl rozdal i svoji vlastní výplatu, a mnohdy jsem měl s tím nepříjemnosti. 
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A jako dlužno vzpomenouti zanikajících cihelen, tak také nemožno 

nevzpomenouti zanikání českých klepáčů, tj. vesnických mlýnů a mlýnků, 

nasázených po potocích i řekách naší vlasti, jak nám je vylíčil ve svých 

humorných povídkách v knize „z českých mlýnů“, Karel Tůma. Byly ukryty pod 

stráněmi, v lukách, kudy se vinul potok, zarostlé hustým stromovím a křovinami 

a odhalily se zrakům našim, když jsme na ně narazili.  

A což teprve ten humor a smích uvnitř a zvláště tam, kde sám „pan otec“ nebyl 

škarohlíd a sám rád taškařice začínal. Podotknouti dlužno, že tyto klepáče 

posazeny byly na „Červeném potoku“, tekoucího od Slaného a probíhající částí 

našeho okresu, u Vepřku vlévajícího se do Vltavy. Byl téměř na každé vesnici, 

prvý hned ve Vepřku (Satranů), v Nové Vsi (Staňkův, později Stříbrného) i Sazené, 

v Chržíně, ve Velvarech 2, atd. Při každém mlýně bylo zpravidla polní 

hospodářství. Ve mlýně práce ruční, vše se nosilo na zádech. Dnes máme 

velkomlýny s kapacitou 25 – 30 vagonů denně, zatím co takový staročeský 

klepáč zpracoval sotva 1 vagon týdně. A tak to bylo i s výrobou cihel. Zatím         

co cihlář se pachtil s 600 – 1 000 cihlami celý den, chrlí nám dnes strojní výroba 

statisíce cihel daleko hutnějších dřívějších.  

Mimo uvedené mlýny na Červeném potoce byly mimo nich 2 mlýny na Vltavě. 

Prvý ve Vraňanech na samém břehu Vltavském, tam co stojí dnes (1954) 

hospodářské stavení Cirila Hromka, parní mlýn Ant. Mikulejského, dnes dávno 

srovnaný se zemí. V blízských Vojkovicích byl tehdy neznámý mlýnek K. Šustra, 

dnes velkomlýn. Také byl říční mlýn se spodním pohonem v Nelahozevsi 

v místech, kde prohloubený náhon dodnes ukazuje, kde mlýn stál. Dnes i ten je 

úplně rozbouraný a nenašel se v Nelahozevsi nikdo, aby rázovitý renesanční štít 

mlýna byl zachován, a nevím, zda je nějaké fotografie této památky. Škoda.  

Napsal jsem, že v Nelahozevsi byl mlýn se spodním pohonem, to znamená,          

že mlýnské kolo bylo ponořeno do vody a tlakem jejím či spíše proudem               

se otáčelo. Naproti pohonu vrchnímu, kdy se sváděla voda z potoka dřevěnými 

žlaby tzv. „vantrokami“ nad kolo a odtud padala na lopatky kola a toto svojí 

vahou otáčelo, a odtud se pak pomocí řídele a ozubených kol uvnitř mlýna 

uváděl celý mlýn v pohyb. Známá je píseň „Nemelem, sebrala nám voda mlýn      

i s vantrokama“. Při některých pohorských mlýnech, kde byly lesy, bývala              

a skřípala i pila tzv. „katr“. 
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A což teprve mlynářská chasa, vždy veselá, samý šprým a humor, jak jsme           

je znali před 65 léty, kdy vandroval "krajánek" od mlýna ke mlýnu, kde se najedl, 

vyspal a mnohdy i napil. Mihnul se nám svojí bílou uniformou stromovím              

či křoviskem, my kluci na něho: „Kam s tou husou?“, za čež jsme dostali pěknou 

porci nadávek a spílání, ovšem k naší největší radosti, při čemž jsme se drželi 

v patřičné vzdálenosti. „Husa“ byl „truhlík“ uvázaný a přehozený přes rameno, 

v němž měl krajánek svoji karderobu s nezbytným kartáčem na boty na povrchu 

„pinklíků.“ 

Dnes cesta ku mlýnům zarostla travou, lebedou a koňským lupenem, okolí 

ztichlo, uvnitř mlýna ticho hrobové, vysoká, bleskem rozeklaná topol před 

mlýnem, nebo řada starých vrb u potoka sklánějí svoje hlavy, jakoby přemýšleli    

o zašlé slávě. A jistě že mají o čem přemýšlet, neboť za desítky ne-li století let 

mnohé viděli, viděli po generace staré mlynáře umírati a mladé nastupovati       

na jejich místa, viděli mladé párky kdesi v jejich stínu se miliskovati, to vše měli 

na dosah ruky. Zbyly tu samy a opuštěny čekajíce, až také jim osud povelí 

rozloučiti se svým stanovištěm a snad, opakuji, snad budou nahraženy“.  

 

Připravil Bruno Vognič, kronikář 
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 Vynalézavost našich sousedů nezná 

hranic . Něco z vánoční výzdoby 

v Nových Ouholicích – viz foto.  

 Putovní kamínky 

Už jste narazili na pomalované kamínky 

ležící někde bez zjevného smyslu                

na frekventovaném viditelném místě? O co 

jde? Jde o novou volnočasovou aktivitu/hru 

spočívající v posouvání těchto předmětů 

v prostoru. Kamínky mohou nést de fakto 

libovolnou malůvku (oblíbené jsou portréty, 

krajinky, symboly …) Na spodní/reversní 

straně je uvedeno PSČ (poštovní směrovací 

číslo) bydliště jejich tvůrce.  

Smysl je v tom, že nálezci posouvají – poponášejí kamínky dál od místa nálezu     

a jejich novou polohu sdělují prostřednictvím facebooku. Tímto způsobem  

tvůrci zjišťují kam až jejich výtvor doputoval. K tomu je třeba, aby nálezce 

kamínku tento vyfotografoval a na facebookový profil „Kamínky“ obrázek 

umístil. Projekt vznikl v USA v roce 2015 a rozšířil se přes Velkou Británii               

a Austrálii do celého světa.     

Vzhledem k narůstající oblibě této aktivity a skutečnosti, že k nám v minulosti 

doputovaly i kešky, je jen otázkou času, kdy se s těmito kamínky setkáme i u nás. 

 Viděli jste betlémskou hvězdu?  

My ano, i když se štěstím a to až 22. prosince. Tento vzácný astronomický jev 

jsme se snažili na obloze nalézt už od 18., ale počasí nepřálo, až 22. se vyjasnilo. 

Se setměním nás známý z Mlčechvost upozornil, že tento vzácný úkaz                  

je k vidění. Po krátkém pátrání, vybaveni návodem z tisku, se nám vesmírný úkaz 

podařilo nalézt. I když se hvězdy Jupiter i Saturn už nedotýkaly, šlo o úžasný 

zážitek umocněný vědomím, že se totéž událo v 7. století a je to popsáno 

v evangeliích násobené skutečností, že k dalšímu „sblížení“ těchto planet dojde 

nejdříve za 20 let. Tak těsné a tím pádem i efektní jako letos bude až v roce 

2080.   Ing. Bruno Vognič, kronikář  
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V důsledku vyhlášeného nouzového stavu se mnoho lidí dostalo do nepříznivé 

životní situace, jelikož ztratili zaměstnání, brigádu či možnost jakéhokoliv 

přivýdělku. Nezaměstnaní se mohou obrátit o pomoc na příslušný úřad práce 

(ÚP) dle svého trvalého pobytu, konkrétně na oddělení zaměstnanosti, kde         

si mohou požádat o podporu v nezaměstnanosti či o zprostředkování 

zaměstnání, případně o rekvalifikaci. 

Již před uplynutím  výpovědní doby máte možnost požádat kterýkoliv                

ÚP o zařazení do evidence zájemců o zaměstnání, v tomto případě budete ÚP 

informováni o vhodných pracovních místech. Po skončení výpovědní doby 

požádejte ÚP (v místě svého trvalého pobytu) o zprostředkování zaměstnání.   

Při první návštěvě si s sebou vezměte platný občanský průkaz nebo jiný doklad, 

kterým prokážete svoji totožnost a místo trvalého pobytu. Dále je nutné s sebou 

vzít doklad o ukončení pracovního poměru, doklad o výkonu jiné výdělečné 

činnosti, u osoby samostatně výdělečně činné potvrzení o době trvání účasti    

na důchodovém pojištění a o vyměřovacím základu, potvrzení o ukončené 

náhradní době (např. návrat z mateřské dovolené, péče o osobu blízkou, 

pobírání plného invalidního důchodu pro invaliditu třetího stupně), abyste mohli 

být zařazeni do evidence uchazečů o zaměstnání. Do té budete zařazeni ode dne 

podání žádosti o zprostředkování zaměstnání. 

Požádáte-li o zprostředkování zaměstnání nejpozději do tří pracovních dnů        

po skončení zaměstnání, budete zařazeni do této evidence ode dne 

následujícího po skončení zaměstnání. Žádosti o zprostředkování zaměstnání     

je třeba podat osobně. ÚP vás, pokud splňujete zákonem stanovené podmínky, 

zařadí do evidence uchazečů o zaměstnání. Nesplňujete-li tyto podmínky, vydá   

o tom ÚP rozhodnutí, vždy žádáte o zprostředkování zaměstnání. Nelze žádat 

jen o podporu v nezaměstnanosti. Také nelze požadovat zařazení do evidence 

uchazečů o zaměstnání jen z toho důvodu, abyste splnili podmínku                   

pro poskytnutí sociální dávky. 

Při zprostředkování zaměstnání ÚP věnuje zvýšenou péči uchazečům                    

o zaměstnání, kteří ji pro svůj zdravotní stav, věk, péči o dítě nebo z jiných 
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vážných důvodů potřebují. Ke zvýšení možnosti uplatnění uchazeče                      

o zaměstnání na trhu práce slouží individuální akční plán, který vypracovává 

krajská pobočka ÚP za součinnosti uchazeče o zaměstnání. Vychází se zejména        

z dosažené kvalifikace, zdravotního stavu, možností a schopností uchazeče           

o zaměstnání. 

Uchazeči o zaměstnání mají svá práva a povinnosti. Pokud máte k dispozici 

potvrzení o zaměstnání (zápočtový list) a potvrzení o výši průměrného výdělku 

nebo evidenční list důchodového pojištění, vezměte si tyto doklady také               

s sebou. V případě, že uvedené doklady nemáte, je možné na stránkách MPSV    

v sekci Evidence uchazečů o zaměstnání a podpora v nezaměstnanosti použít 

pro zaměstnavatele formulář potvrzení zaměstnavatele pro účely posouzení 

nároku na podporu v nezaměstnanosti, výše podpory v nezaměstnanosti se vám 

stanoví z průměrného měsíčního čistého výdělku, který byl u vás zjištěn                

a naposledy používán pro pracovněprávní účely ve vašem posledním 

ukončeném zaměstnání v rozhodném období, tj. v posledních dvou letech před 

zařazením do evidence uchazečů o zaměstnání. 

Kolik dostanete? 

V případě, že jste naposledy před zařazením do evidence uchazečů o zaměstnání 

vykonávali samostatnou výdělečnou činnost, výše podpory v nezaměstnanosti 

se vám stanoví procentní sazbou z posledního vyměřovacího základu                    

v rozhodčím období. 

Výše podpory činí první dva měsíce podpůrčí doby 65 %, další dva měsíce 50 %     

a po zbývající podpůrčí dobu 45 % průměrného měsíčního čistého výdělku nebo 

vyměřovacího základu. Délka podpůrčí doby je stanovena u osob do 50 let           

na 5 měsíců, od 50 do 55 na 8 měsíců a nad 55 let 11 měsíců. Ukončíte-li 

poslední zaměstnání před zařazením do evidence uchazečů o zaměstnání bez 

vážného důvodu sami nebo dohodou se zaměstnavatelem, činí výše podpory      

v nezaměstnanosti 45% průměrného měsíčního čistého výdělku nebo 

vyměřovacího základu. Systém výpočtu podpory v nezaměstnanosti je poměrně 

složitý. Zdravotní pojištění za vás po dobu evidence na ÚP bude hradit stát. 

Formuláře můžete vyplnit elektronicky a jejich vytištěné verze přinést na ÚP. 

Užitečné odkazy: https://www.uradprace.cz. 
 

Připravila M. Jelínková 

 

https://www.uradprace.cz/


 

Pro čistící stanici osiv přijmeme laborantku pro provádění rozborů 

čistoty osiv a dva strojníky jako obsluhu čističek osiv. 

Místo výkonu práce Miřejovice – Agro Kmínek. 

Nástup možný ihned. 

Telefon 602 120 117, 734 448 113. 

 

OTEVÍRACÍ DOBA - OBCHOD NOVÁ VES 
Pondělí až pátek - od 7:00 do 19:00 

Sobota a neděle - od 8:00 do 19:00 

Možné platby kartou a stravenkami 
 

PROVOZNÍ DOBA - POŠTA NOVÁ VES  

Pondělí + středa  8:00 – 11:00 a 14:00 – 18:00 

Úterý + čtvrtek   8:00 – 11:00 a 14:00 – 16:30 

                 Pátek                            8:00 – 10:30 

 

(akce proběhnou, pokud to umožní aktuální epidemiologická situace a vládní nařízení) 

 

31. ledna Uzávěrka fotosoutěže Vesnický fotograf 

13. února Novoveský masopust 

18. února Schůze Spolku seniorů - od 14 hodin v sále OÚ 

24. února Zasedání zastupitelstva obce - od 17 hodin v sále OÚ 

28. února Poslední termín pro úhradu poplatků za odpad a za psy 

7. března Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

20. března Vítání jara 

4. dubna Výlet Turistického klubu KUDYKAM     

 




